

Thesises on the liquidation and the ruin of work and to the reconstruction of left politics from an anarchist point of view

1. Since the middle of the 60ies every Mark being invested into traditional branches of industries destroys more working places than it would create.

During the same time, every in innovated industries invested Mark creates less working places than before in traditional industries.

So it doesn't matter which branches would be invested in - investments destroy working places!

The payed work, the previous cristallisation point of human acting and living is getting tendentioniously superfluous.

"Rights" and "Lefts" oppose to these tendencies old fashioned methods to overcome the crisis. The strategies of Lefts and Rights show an important common characteristic: an high level of a reality-lack.

The reality-lack of Rights and Conservatives express itself in in realizing and mastering the present crisis prevailingly as a pure economic phenomenon (Thatcher-Reagan-politics). Under the many answers of the capital to avoid the mean tasks we can find the following ones:

- a) expansion of education, occupation with senseless working therapie;
- b) measures of job creation = forced labour;
- c) senseless occupation;
- d) short time (prolonged holidays; early retired people; less the 35-hour-week etc. basing on the mythe of the "performance orientated society";
- e) mass-produced misery (3rd World, unemployed people...) and wars.

The reality-lack of the Left appears in the incapability of explaining the multi-dimensionality of the crisis, which is acknowledged only from a few (Andre Ginzberg) and to transform and renew the instrumentarium of left theories in such

a way that acting possibilities would be reopened.

2. With the liquidation of payed work, an important condition of left politics will decrease - the economic determination.

A movement goes down with the liquidation of their own assumptions in which it is bound.

A Left being determined by economic terms is ruined with them. The extension of the present decay shows itself in the increasing inefficacy of their fights (strikes, especially for the 35-hour-week).

3. Under a further development of productive forces, respectively under a reinforced change of capitalist structures where the human labour force is displaced out of the production process, left politics must deprive from the total economic fixation and must become more comprehensive; comprehensive in a sense of turning towards that economic tendency which strives for penetrating and receiving the whole life.

A Left which is only loose bound on economic determination makes itself able to reproduce their assumptions new and new again and will not be ruined by the change of the economic determination.

4. The present changing of the society has an enormous effect on the consciousness of a "class" which did not reconstruct itself after 1945 (Germany), as well as its ideological and factual destruction by fascism and which is now faced to its material "go down".

A reconstruction of the term "working class" is not possible any more because of the tendentious liquidation of payed work (and also not necessary).

One could only speak of a new class-composition if the determinants of a future society would be set up by economical reasons. In the degree, however, as an economic sign (the human work) becomes obsolete, we go towards the abolition of the determined role of economy for the left politics. In future the economic determination cannot be the base for a left social movement any more. The present crisis of conscious-

ness is split up in two faces: a result of the absurd production of useless and destructive products (mass destructive means etc.) at one hand and at the other hand the result of the incapability of changing the society.

The critics of payed work and of the social conditions is not only made from the Left but it has already been materialized in the developed productive forces and finds its expression in the replacing of man by machines.

5. The contents of the left political understanding comes closer to anarchist ideas in such extension as the pure taking-over of the production means cannot be the method of changing the society any more. The political understanding must become more generously and comprehensively; that means a turning to a new determination and a readoption of the contents of living in the form, that it radically will express the needs of all and will base on self-determination.

The old decision: "socialism or barbarity" must newly be made. In the present situation the current way of working and living belongs more than ever to the barbarity in future, and every concept of socialism which still contains that way (forced labour) would be the same, too.

The libertarian influence on left thinking must be reinforcedly applied beyond the society of forced labour and must be turned to the reconstruction of social relations to make a society thinkable, which will be liberated from the force of payed work.

Against the tradition of left thinking, the way is leading now from science to utopia and to the concrete social creation.

6. The terms "individual" and "collective" will get a new contents in changing the values.

The Left has traditionally put collective working-, living- and fighting conditions against the pseudo-individualization of the capitalist society. They all base on the comprehensive and common experience of forced labour. With the increasing ~~XXXXXXXXXX~~ destruction and liquidation of these working and ~~2~~

living conditions, this global community will go up in smoke, too.

The collective experience will increasingly shift to the new- and re-adoption of social relations and must get its motivation from other sources as from the common experience of forced labour. The community of individuals, which makes a new collective experience possible to them, must be newly found.

A similiar global community as that one of the past would not exist any more. The postulated "off-time society", that pretendedly shall replace the working society, does not grant the necessary comprehensive community.

Under the conditions of free economy, every living remains strange-determined, equally if by forced labour or by "force to off-time".

To liquidate these "strange"-determinations, remains or becomes the contents of future collective experience processes.

Forum für libertäre Information (FLI)

Red. Schwarzer Faden

Speakers: Günter Hartmann, Berlin

Wolfgang Haug, Reutlingen

THESEN ZU "AUFLÖSUNG UND VERFALL DER ARBEIT" UND ZUR REKONSTRUKTION  
LINKER POLITIK AUS ANARCHISTISCHER SICHT

1. Seit etwa Mitte der 60 er Jahre vernichtet jede Mark, die in traditionellen Industriezweigen investiert wird, mehr Arbeitsplätze als sie schafft.  
Seit der gleichen Zeit etwa, schafft jede, in innovativen Industrien, investierte Mark weniger Arbeitsplätze, als zuvor in den traditionellen Industrien.  
Egal also, in welchen Bereichen investiert wird, Investitionen v e r n i c h t e n Arbeitsplätze!

Die Lohnarbeit, bisheriger Kristallisationspunkt menschlichen Handelns und Lebens, wird t e n d e n z i e l l überflüssig. Diesen Tendenzen setzen Rechte und Linke veraltete Krisenbewältigungsmethoden entgegen. Die Strategien von 'Links' und 'Rechts' weisen ein wesentliches gemeinsames Merkmal auf: ein hohes Maß an Realitätsverlust.

Bei Rechten und Konservativen äußert sich dieser Realitätsverlust darin, daß sie die gegenwärtige "Krise" überwiegend als rein ökonomische befeifen und zu bewältigen suchen (Thatcher-Reagan-Politik). Unter den mannigfaltigen Antworten des Kapitals sich um die eigentlichen Fragen herumzudrücken, finden sich a) Ausdehnen von Schule, Beschäftigungstherapie, b) Arbeitsbeschaffungsmaßnahmen (ABM) = Zwangsarbeit, c) Sinnlose bzw. Scheintätigkeiten (z.B. Kundenbegrüßungsmädchen in Japan), d) Arbeitszeitverkürzung (Verlängerter Urlaub, Frührentner; weniger: 35-Stundenwoche u.ä. aufgrund des Mythos von der "Leistungsgesellschaft" e) Massenverletzung (3. Welt, Arbeitslose...) und Kriege. Der Realitätsverlust zeigt sich bei der Linken in der Unfähigkeit, die von einigen Wenigen (Gorz u.a.) erkannte Multidimensionalität der Krise entsprechend zu erklären und das Instrumentarium linker Theorien so zu transformieren und zu erneuern, daß sich mit ihnen Handlungsmöglichkeiten eröffnen.

2. Mit dem Verfall der <sup>(Lohn-)</sup>Arbeit, verfällt eine wesentliche Voraussetzung linker Politik, nämlich die ökonomische Bestimmung. Eine Bewegung, geht mit dem Verfall ihren Voraussetzungen, an die sie gebunden ist, unter.  
Eine durch ökonomische Bestimmungen determinierte Linke verfällt mit diesen und das Ausmaß des bereits vonstattengegangenen Verfalls zeigt sich am deutlichsten, an der zunehmenden Wirkungslosigkeit ihrer Kämpfe (Streiks, insbesondere um die 35-Stunden-Woche, England-Bergarbeiterstreiks etc.)

3. Nimmt man eine weitere Entfaltung der Produktivkräfte bzw. eine verstärkte Umstrukturierung im Kapitalismus an, wo die menschliche Arbeitskraft aus dem Produktionsprozeß verdrängt wird, so muß sich linke Politik der ökonomischen Bestimmung entziehen und allgemeiner werden. Allgemeiner in dem Sinne, daß sie sich jener Tendenz der Ökonomie zuwendet, die das ganze Leben zu durchdringen und zu vereinnahmen trachtet.

Eine nur noch lose an ökonomische Determinanten gebundene Linke, setzt sich selbst in die Lage, ihre Voraussetzungen immer neu zu reproduzieren und geht mit deren Veränderung nicht unter.

4. Die sich momentan vollziehende Veränderung in der Gesellschaft hat enorme Auswirkungen auf das Bewußtsein einer "Klasse", die sich, nach ihrer ideologischen und faktischen Zerschlagung durch den Faschismus, nach 1945 (in der BRD) nicht wieder rekonstruiert hatte und nun auch ihrem 'materiellen' Untergang entgegengeht.

Eine Rekonstruktion der "Arbeiterklasse" ist aufgrund des tendenziellen Verfalls der Lohnarbeit nicht mehr möglich (und auch nicht nötig!).

Politik

Von einer neuen "Klassenzusammensetzung" könnte nur gesprochen werden, wenn weiterhin die Determinanten einer zukünftigen Gesellschaft von der Ökonomie gesetzt würden. In dem Maße jedoch, wie ein Wesensmerkmal der Ökonomie (die menschliche Arbeit) <sup>der bestimmenden Rolle</sup> obsolet wird, gehen wir der Aufhebung der Ökonomie für Linke insgesamt entgegen. Sie kann zukünftig nicht mehr die Determinanten für eine linke soziale Bewegung erstellen.

Die Bewußtseinskrise ist eine, mindestens, zweiseitige Medaille. Einesseits ist sie Folge der absurden Produktion nutzloser, destruktiver Güter (Massenvernichtungsmittel etc.) und andererseits Folge der Unfähigkeit, eine Veränderung der Gesellschaft herbeizuführen.

Die Kritik der <sup>Lohnarbeit</sup> und der gesellschaftlichen Verhältnisse wird nicht mehr (nur) von der Linken geleistet, sondern ist bereits materialisiert in den entfaltetten Produktivkräften und findet ihren Ausdruck in der Ersetzung von Menschen durch Maschinen.

5. Der Inhalt linken Politikverständnisses nähert sich in dem Maße anarchistischen Vorstellungen, wie die bloße Übernahme der Produktionsmittel nicht mehr das Mittel sein kann, die Gesellschaft zu verändern. Das Politikverständnis muß allgemeiner, umfassender werden, d.h. eine Hinwendung sein, zur Neubestimmung und Wiederaaneignung des Inhalts des Lebens in der Form, daß es radikal die Bedürfnisse aller zum Ausdruck bringt und auf Selbstbestimmung basiert.)

Die alte Entscheidung: ' Sozialismus oder Barbarei ', muß neu gefällt werden.

Nach Lage der Dinge, wird die jetzige Arbeits- und Lebensform zukünftig mehr denn je zur Barbarei rechnen und jedes

Sozialismus-Konzept, das diese Form (die Zwangsarbeit) noch in sich birgt wird ebenfalls darunterfallen. Die libertäre Einflußnahme auf Linkes Denken muß verstärkt jenseits der Zwangs-Arbeitsgesellschaft ansetzen und sich der Rekonstruktion der sozialen Beziehungen zuwenden, um eine Gesellschaft denkbar zu machen, die vom Zwang zur Arbeit befreit ist.

Der Weg führt, entgegen der Tradition, von der Wissenschaft zur Utopie und zur konkreten Entwurfskraft!

6. Die Begriffe 'Individuum' und Kollektiv' werden bei der Umwertung der Werte ebenfalls neue Inhalte erhalten. Der Pseudoindividualisierung der kapitalistischen Gesellschaft

hat die Linke traditionell kollektive Lebens-,Arbeits- und Kampfformen entgegengestellt.

Sie basierten auf der alle umfassenden gemeinsamen Erfahrung der Zwangs-Arbeit. Mit zunehmender Zerstörung und Auflösung dieser Arbeits- und Lebensform, verschwindet auch diese globale Gemeinsamkeit.

Die Kollektiverfahrung wird sich zunehmend auf die Neu- und Wiederaneignung der sozialen Beziehungen verlagern und ihre Motivation aus anderen Quellen beziehen, als aus der gemeinsamen (Zwangs-)Arbeitserfahrung. Die Gemeinsamkeiten der Individuen, die ihnen Kollektiverfahrungen ermöglichen, müssen sich erst neu herstellen. Eine ähnliche globale Gemeinsamkeit, wie die verfallende wird es nicht wieder geben.

Die postulierte 'Freizeitgesellschaft', die angeblich die Arbeitsgesellschaft ablöst, bietet jedenfalls nicht die notwendige umfassende Gemeinsamkeit.

Unter den Vermarktungsbedingungen des Kapitals bleibt jedes Leben fremdbestimmt, sei es durch "Zwangs-Arbeit" oder durch den "Zwang zur Freizeit".

Diese Fremdbestimmungen aufzulösen und aufzuheben bleibt, oder wird Inhalt zukünftiger kollektiver Erfahrungsprozesse.

---

FORUM für Libertäre Information (FLI), BRD  
und Zeitschrift 'SCHWARZER FADEN'

her: Günter Hartmann

Berlin